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Honza Bloudek – předseda ČHS
Než začnete číst ročenku,
která je ohlédnutím za
rokem 2022, pokusím se
zde shrnout pár nejdůle-
žitějších událostí loňské
sezóny. Dlouhodobý dopad
má úprava našeho poslání
a vize z loňské Valné hro-
mady. Poslání vede od dřívějšího „servisního
zaměření“ k důrazu na sportovní rozvoj našich členů,
a to v soutěžích i lezeckých nebo horolezeckých disci-
plínách. Nová vize stojí na posilování oddílů s atraktivní
nabídkou sportovních příležitostí a na zlepšování
systému rozvoje sportovců, který bude oddílům
pomáhat. Jaké kroky tímto směrem se v roce 2022
podařily? Máme nový systém vzdělávání trenérů
s akreditací a proběhly první kurzy. Jeho součástí je
vedle znalostního obsahu i dlouhodobější trenérská
praxe pod patronací zkušenějších kolegů. Ve spor-
tovním lezení se podařilo rozběhnout 11 sportovních
středisek pro talentovanou mládež (SpS) vedených
aktivními oddíly a jejich trenéry. Nad nimi jsou dvě
sportovní centra mládeže (SCM) pro Čechy a Moravu
a vrcholové sportovní centrum mládeže (VSCM)
propojené s reprezentací. V domácích lezeckých
soutěžích běží 3 ligy – od motivační úrovně hobíků až
po vrcholnou úroveň českého poháru. I přes vrtkavé
podmínky se podařilo uspořádat všechny naplá-
nované soutěže ve skialpinismu. Každým rokem roste
účast v soutěži Mladí horalové, určené oddílům
pracujícím s mládeží v přírodě. V roce 2022 u nás
proběhl závod Evropského poháru v boulderingu,
který IFSC vyhodnotila jako celosvětově nejlepší
kontinentální závod sezóny a s touto referencí jsme
získali pořadatelství závodu světového poháru na rok
2023. Na mezinárodních soutěžích nese ovoce syste-
matická práce šéftrenéra Petra Klofáče a trenérky
mládežnické reprezentace Sašy Gendové. Díky nim už
nestojíme jen na několika výjimečných jednotlivcích,
ale k rekordní úrodě medailí a bodovaných umístění
přispívá i skupina nastupujících talentů. Systematická

práce s reprezentací se rozbíhá ve skialpinismu, kde
nás čeká olympijská premiéra v roce 2026. V ročence
se dočtete o řadě vynikajících alpinistických počinů,
jejichž vyhlášení se v roce 2022 vrátilo na MHFF do
Teplic nad Metují. Vedle ostřílených matadorů nám
roste nová generace horalů a lezců, jejichž výkony se
mezi světovou špičkou neztratí. V nádherném světě
našich pískovcových skal nám vminulém roce přidělal
spoustu vrásek na čele ničivý požár v NP České
Švýcarsko. Děkujeme všem, kdo přispěli do sbírky na
obnovu, i všem, kdo nám se správcováním skal
pomáhají.

Petr Resch – člen VV
Není to tak dávno, co lezení
přibylo k rodině olympij-
ských sportů. U mnohých
lezců se dostavila euforie,
našla se však i řada lidí,
kteří měli z tohoto kroku
strach. Strach z přeplně-
ných skal nebo ztráty horolezeckých hodnot. Lezu
čtyři desítky let, vyrostl jsem ve velkém, sociálně
silném oddílu, na vklíněncích, smyčkách, navázán na
kšandičky dračákem, na důchodkách a kopačkách
s uřezanými špunty. Ale taky na prvních domácích
„boardech“, na nichž jsme si úspěšně zadělávali na
záněty šlach a přetěžovali svaly v oblasti krku a ramen.
O nějakých pár let později pro mě byla olympiáda
jednoznačně více než vítaným krokem, ale přiznám se,
že proměnu našeho lezení jsem sledoval bedlivě a stín
obav a z ní vyplývající ostražitost byly všudypřítomné.
I stalo se, že jakýmsi přirozeným výběrem se
z některých oblastí staly přírodní tělocvičny (bez
ohledu na OH). Adršpašské komíny a širočiny jsou
stále stejnými komíny a širočinami, v roce 2023
vzpomeneme sto let výstupu na Krále, mlaďoši
oprašují legendární „Ostrov čarodějů“, oddíly vycho-
vávají děcka k lásce k přírodě a pohybu v přírodních
terénech. Největší boom zažívají umělé stěny, kde
krom manažerů, kteří si odskočili od klávesnice,
prakticky při každé návštěvě najdu stejně „zatuchlého
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staříka“ jako jsem já, přesně toho, kterého jsem
potkával o pár desítek let dříve ve skalách. Roste dravá
generace soutěžáků, kteří ukazují světu, že v české
kotlině se vždy lezlo „hrdě, tvrdě, mazaně“. A vidět je
nás i v horách. Menších i větších, s magnéziem, cepíny
či s lyžemi na zádech. Všichni chceme lézt a (aj ty
jedna naivko) všichni se dokážeme respektovat
a užívat si toho, že lezení má tolik různých forem,
a proto se nám nikdy neomrzí. Lidé lezte!

Jirka Oliva – člen VV
Rok 2022 vnímám jako
velký posun vpřed a jsem
rád, že se podařilo položit
řadu základních kamenů
(projektů) k budoucímu
velkému posunu. Je skvělé,
že se týmu pod vedením
Břéti Brodského podařilo dotáhnout trenérské
vzdělávání, které je základním pilířem pro rozvoj dětí
a mládeže našeho sportu. V roce 2023 věřím, že se
podaří pokračovat v tažení za novým principem řízení
organizace a dojde k většímu propojení se s oddíly.
Obecným problémem jsou finance, kde je potřeba,
aby NSA začala brát sportovní lezení jako skutečný
olympijský sport. Chystaný rebranding a práce
s partnery jsou také příslibem lepšího finančního
zdrojování. I přes finanční deficit, který naše orga-
nizace má, je obrovský úspěch, jak si vedeme. Velký
dík patří všem trenérům, pořadatelům, správcům skal,
sekretariátu a všem členům, kteří se na chodu podílí.

Lezení je skvělý sport a základ je se držet :)!

Marek Klíma – člen VV
Tak jako při zdolávání
obtížné cesty ve skalách či
horách, i my v rámci naší
organizace bojujeme s růz-
nými nástrahami. Ať už je
to nástraha technická,
úřednická nebo procesní,

vždy se k ní snažíme postavit čelem jako k výzvě.

Naší vizí je získat dostatek prostředků pro to, abychom
náš krásný sport mohli dostatečně rozvíjet a budovat
tak naši komunitu a povědomí. Společně se můžeme
zasloužit o to, aby ve skalách bylo bezpečno a mohlo
se lézt všude, kde nám to ochrana přírody umožní,
o to, aby naše děti mohly sportovat na stěnách a ve
skalách, i o to, abychom viděli naši vlajku na soutěžích
v létě i zimě. Každý jeden z nás může přispět
členstvím, péčí o skalní oblasti, rozvojem zájmové
činnosti, dobrovolnictvím na akcích pořádaných naší
organizací nebo třeba jen šířením dobrého jména
našeho sportu. Prostě a jednoduše, každý z nás je
důležitý.

Marcel Janoš – člen VV
Před pár lety jsem nasedl
do jedoucího vlaku, který
projíždí časoprostorem
a průběžně se zastavuje
v jednotlivých stanicích:
hory, kopce, velké stěny,
skály, kameny, umělé stěny.
Loni jsem se dostal do lokomotivy, která udává směr
další cesty. Jednotlivé vagóny plné členů, s různě
prolínajícími se zájmy, je potřeba dovézt ve správný
čas na správné místo. Pro jednodušší obslužnost
všech zájmových skupin bude potřeba jednotlivé
vagóny dovybavit, přidělit obsluhu a nastavit správný
jízdní řád. Těší mě, že společně dosahujeme
vynikajících výkonů ve všech oblastech. Zkušenější
borci předávají své znalosti a motivaci mladší
generaci, což je vidět v závodních i nezávodních
disciplínách. Musíme se také vyrovnat s faktem, že náš
krásný sport je ovlivněn začleněním mezi olympijské
sporty – sportovní lezení od roku 2020, skialpinismus
od roku 2026, což nás do značné míry zavazuje.
Společně vše zvládneme.

MEDIÁLNÍ PARTNEŘI ČHS:
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SKÁLY
Nikoho asi nepřekvapí, že text věnovaný skalnímu
lezení odstartujeme jménem Adam Ondra. Po
náročném olympijském roce se Adam opět soustředil
o něco více na skály než na překližku. Jeho největším
projektem byla tentokrát cesta s odpovídajícím pra-
covním názvem Project Big v norské oblasti Flatanger,
jejíž klasifikaci odhaduje na 9b+. O její přelezení se
pokoušel spolu se Stefanem Ghisolfim a Jakobem
Schubertem. Všem třem cesta prozatím odolala.
Adam ale nelenil a k devíti cestám 9a až 9b/9b+, které
stihl během roku nasbírat, přidal v posledních týdnech
ještě dva skvělé zářezy na českých skalách. Jedním
z nich je první přelez cesty Zvěřinec 12- (9b+) na
Holštejně v Moravském krasu, která je spolu s cestou
Vasil, Vasil nejtěžší v Česku. Druhou senzací je první
přelez Příklepového stropu v Macoše, nejvyššího, nej-
delšího a nejstrmějšího převisu v Česku. Nejenže se
jedná o náročné vícedélkové lezení s nejtěžší délkou za
8b+, ale obrovskou přidanou hodnotou tohoto výkonu
je, že se o něj lezci mohou pokoušet pouze pět dní
v roce, kdy je zde lezení povoleno. „Nějaké cíle sice
musí počkat do roku 2023, ale obecně beru sezónu
2022 jako úspěšnou. Podařilo se mi přelézt Zvěřinec
9b+ a pak v jednom týdnu také Water World 9a na
onsight ve slovinském Ospu a prvovýstup boulderu
Pohár Nesmrtelnosti (prodloužení) 8C/C+.“

Druhým největším úderníkem této sezóny je teprve
patnáctiletý Pepa Šindel, který jako čtvrtý český lezec
v historii zvládl cestu obtížnost 9a+, a to krátkou, ale
extrémně silovou linku Chiroptera ve slovenské oblasti
Súlov. Cestu dříve zkoušel i Adam Ondra, kterému
ovšem, na rozdíl od Pepy, zůstala prozatím neod-
škrtnutá. Pepa předvádí na svůj věk úžasné výkony již
třetím rokem. Letos kromě této bomby bodoval

dalšími šesti přelezy v obtížnostech 8c až 8c+. „Když
začal podzim, začala s ním také podmínka, a na
milovaném Krpcovu se to hned projevilo... První zářez
byl prvopřelez přírodní varianty cesty Pu-Erh 8c+
a potom přišel vrchol sezóny, který jsem si nikdy ani ve
snech nepředstavil... Chiroptera 9a+ na Súlově.“

Hned dvě cesty obtížnosti 9a přibyly v deníčku Vojty
Trojana, bývalého reprezentanta ve sportovním lezení,
který se přeorientoval především na stavění cest
a vlastní výkony na skalách. Vojta během roku 2022
podnikl několik výjezdů do evropských lezeckých
destinací, kde kromě řady přelezů za 8c–8c+
zaskóroval ve španělském Margalef cestou Wild
Publico 9a a ve francouzském Céüse cestou La Cadre
Nouvelle Version 9a.

Jedním z dalších adeptů na 9a příčku byl reprezentant
Šimon Potůček, kterému se zadařilo v cestě Pure
Dreaming 9a v italském Arcu. Šimon si však tento
výkon skromně zapsal za za 8c+/9a, což stále patří
mezi suverénně nejlepší české výkony roku.

Poměrně nové jméno často se objevující mezi
hodnotnými skalními výkony je Radek Votoček.
Radek nás letos zazásobil smršťí 8c až 8c+, a to
především v německé Frankenjuře. Svůj top přelez
Rock Erotics 8c+/9a si však nadělil na Štědrý den
v turecké oblasti Geyikbayiri.

Aby to tu nebylo jen o mužích, nesmíme zapomenout
na Elišku Adamovskou, ta si během celoročního
závodního kolotoče dopřála i pár dní ve skalách, kde
stihla posbírat například cesty Glutaman 10+/11-
(8b+/8c) a Bruce Lee 10+ (8b+) na Holštejně či Missing
Drink 8b+ ve slovinském Ospu.

UDÁLOSTI ROKU
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Za zmínku stojí také Denis Pail a Vojta Vlk, které
známe nejen jako skvělé lezce, ale i stavěče. Ti si
přivezli skalpy ze svých zimních výjezdů do teplejších
krajin. Denis ve španělském Jaénu skóroval cestou
Ciao 8c, Vojta Vlk posekal cestu Corrida 8c ve
slovinské Mišja Peči. A další talenti se rýsují z řad
mladých reprezentantů, jako například Jan Štípek,
který opět dokázal svou všestrannost a poslal oblí-
benou cestu Talk is Cheap 8c ve slovinské oblasti Mišja
Peč. K tomu přidal celou řadu dalších obtížných cest
v klasifikaci 8a–8b. Marianě Janošové se v deníčku
objevilo první 8b, a to Racomelo na Kalymnosu.

Na pískovci je potřeba vyzdvihnout především výkon
Elišky „Bětky“ Paděrové (Vlčkové), bývalé členky
české reprezentace ve sportovním lezení i alpini-
stického týmu ČHS Sokolíci, která nyní, během
mateřství, přelézá cesty neskutečných klasifikací.
V roce 2022 si zapsala Šílený tanec XIa a Hardcore Xc
v Labském údolí a pár hodnotných flash přelezů
obtížností IXb–Xa opět v Labáku, v Příhrazech nebo
třeba v Tisé. Kromě skvělých výkonů na písku přidala
také sportovní cestu Nanebepění 8b v oblasti Srbsko.
Na paty Bětce významně šlapaly také další údernice
Edita Vopatová, Simona Ulmanová a Lucka Hrozová.
Edita se Simčou se společně postaraly o rozklíčování
právě výše zmíněné cesty Hardcore Xc, jejíž přelez si
obě nakonec zapsaly, a Edita se stala držitelkou
prvního ženského přelezu vůbec. Simča obohatila,
stejně jako Bětka, svůj seznam také o cestu Šílený
tanec XIa. Lucka Hrozová stihla na závěr pískovcové
sezóny ještě velkolepý přelez cesty Srdeční záležitost
XIb na Hranol v Kokořínsku, což rozhodně patří
k historicky top ženským českým výkonům.

Také pánská část lezecké smetánky ukořistila zářezy
v Šíleném tanci XIa a Hardcoru Xc, a to v podání
Sokolíka Tomáše Lukáška. Kromě toho se Tomovi
povedla také cesta Nejslabší, máte padáka XIa a La
Bomba Xc, vše na levém břehu Labáku. Oblíbenou
cestou v této oblasti byla také Smrt s celerem XIa,
kterou poslali Olin Klapal, Albert „František“ Bulička
a Vítek Lachman, pro kterého je to první jedenáctka.
Olin patřil již tradičně k nejsilnějším lezcům a přelezy
v obtížnostech X–XI zapisoval ve velkém snad ve všech
českých pískovcových oblastech. Za zmínku stojí
Tinder XIa na pravém břehu Labáku, Estivace XIa

v Klokočských skalách nebo třeba oblíbený
Francouzský styl XIa na Pantheonu. Pověstný mladý
dravec a člen Sokolíků František Bulička si stejně jako
Olin přidal k Smrti s celerem rovněž také Francouzský
styl XIa a řadu desítek, jako třebaNuda v Labáku Xc na
levém a Černá Berla Xc na pravém břehu Labáku.
A abychom dokázali, že i v interních řadách ČHS jsou
top lezci, zmíníme výkon člena Výkonného výboru
ČHS Petra Resche, který například vylezl on sight Star
Wars Xb (RP Xc) na Nebelturm v Sasku.

Vylezlo se toho hodně a je obtížné vybrat, co se nám
do tohoto výčtu vejde a co už ne. Věříme ale, že pro nás
všechny je lezení ve skalách o něčem jiném než o tom,
kdo se s jakýmpřelezemobjeví ve kterém článku, a tak
nám snad prominete, pokud tu svůj či výkon svého
favorita nenajdete.

A protože skály nejsou jen o sportovních výkonech, tak
tu máme malé shrnutí z oblasti správy a údržby.
Centrální vrcholová komise ČHS uspořádala v roce
2022 dva semináře věnované technologii osazování
fixního jištění, a to v Tisé a v lomu Štěnice u Žďáru nad
Sázavou. V obou případech vedl seminář největší
znalec těchto postupů Vladimír „Téša“ Těšitel, kterému
v Tisé sekundoval také známý sasko-český pískař Kuba
Trylč. Samotnou správu skal zajišťovalo standardně
18 oblastních vrcholových komisí a několik desítek
správců skal. Při údržbě bylo osazeno několik stovek
jisticích prvků, tedy borháků, nýtů, kruhů apod. Snad
nejzásadnější úlohou ČHS v souvislosti se skalním
lezením v Česku je dojednávání potřebných povolení
lezení s příslušnými orgány a majiteli pozemků, které
i v tomto roce přineslo své ovoce. Nové povolení jsme
vyjednali pro oblasti Českého ráje, pro Pět kostelů
v Beskydech a pro Tiské stěny.

V roce 2022 však nebylo vše jen růžové. Zlá situace
nastala v NP České Švýcarsko, který v létě poškodil
rozsáhlý požár. Jelikož nás tato událost velmi zasáhla,
rozhodli jsme se NP podpořit prodejem limitované
série samolepek s obrázky Českého Švýcarska, díky
čemuž jsme mohli poskytnout dar ve výši 30 tisíc Kč.
Děkujeme všem, kdo přispěli.

65

LETNÍ ADRŠPACH / AUTOR: JAKUB HODÁČ
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BOULDER
Na boulderech se opět prosazovala naše pekelně silná
sestava ve složení Martin Stráník, Adam Ondra, Kuba
Konečný, Jana Švecová a Lucka Hrozová, kterou
skvělými výkony doplnili také další lezci. Nejvyšší
klasifikace dosáhl i zde Adam Ondra, kterému se
povedlo prodloužení boulderu Pohár nesmrtelnosti
v oblasti Sloup, které klasifikoval za 8C/C+. K tomu
přidal Sviní ponor 8C ve stejné oblasti a mnoho
přelezů 8B–8B+. Martin Stráník zapsal hned tři 8C
bouldery, a to Bulbasaur ve Sklapsku, Pinch Power
v Moravském Krasu a Faethon v Labáku a více než
desítku boulderů 8B–B+. Třetím 8Cčkovým lezcem je
Kuba Konečný, který se do této top trojky vyhoupl
bouldery Tekuté štěstí 8C a Ghost Rider 8C ve Sloupu.
Boulderů v nižší klasifikaci 8B–B+ pak posbíral ještě
více než Martin s Adamem. Šlapat do toho pěkně
začal také bývalý reprezentant a současný repre-
zentační trenér Štěpán Volf, který si do sbírky pořídil
hned čtyři přelezy 8B+, například originální variantu
Poháru nesmrtelnosti nebo třeba Kurvafixův pohár,
obojí ve Sloupu.

Silných Štěpánů bylo na scéně ale mnohem víc.
Štěpánu Stráníkovi se povedl jeden z jeho dosud
nejhodnotnějších přelezů Janja 8B+ na Holštejně
a několik 8B boulderů. Na paty mu šlape Štěpán
Pochman s bouldery Aszendent 8B/B+ v Bahratalu
a Toxický Prase 8B/B+ v Labáku. O další 8Bčka se
postarali Vojta Trojan, Roman Kučera nebo třeba
Martin Mikulec.

Koho jiného jmenovat za ženskou lezeckou větev než
Janu Švecovou, která nejenže opět potvrdila svou
výkonnost na úrovni 8B přelezem boulderuMargo 8B
na Holštejně, ale následně hned dvakrát posunula
hranici českého boulderingu, nejprve přelezem
problému Prehistorik 8B/B+ v Labáku a následně
čistým 8B+ Roof der Wildnis v rakouské oblasti Nö.
Prehistorika 8B/B+ si zapsala i Lucka Hrozová, která
k tomu přidala například ještě Rustam Direct 8B Na
Holštejně. Na hranici 8A dosáhla v roce 2022 Nikol
Chovanová přelezem RedHot Tortilas 8A na Sněžníku
nebo například Zuzka Leitnerová, které se podařil
Zuby nehty SD 8A na Stránské skále.
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HORY
Asi dvě nejvýznamnější expedice do vysokých hor roku
2022 pojí jméno Radoslav „Radar“ Groh, který se
nejprve pokusil v polovině srpna vystoupit již v zajeté
sestavě spolu s Márou Holečekem a Tomášem
Petrečkem na horu Masherbrum 7 820 m n. m.
V pohoří Karákóram v Pákistánu. Dosud se na vrchol
této hory dostaly pouze 4 výpravy, naposledy před
37 lety, a tak to prozatím zůstává i nadále. Ambiciózní
plán nejprve narušila Tomášova zdravotní komplikace.
Ten musel výstup předčasně ukončit kvůli bolesti
zubu. Dále už postupoval pouze Mára s Radarem, kteří
se dostali do výšky 7 300m, kde i oni po zralé úvaze své
snažení ukončili, a zahájili sestup zpět do základního
tábora. „Vše výš bylo již nad naše dovednosti.
Podmínky, které se nabídly za západní hranou, se dají
označit jako katastrofální. Sníh semávnutím proutku,
s přelezem ze severní strany na východní, stal
nedržícím moučkovým cukrem,“ popisoval Mára již
v průběhu cesty.

Další, tentokrát česko-slovenská expedice, které se
Radar účastnil, byla dále složena ze zkušených
alpinistů Zdeňka „Háčka“ Háka, Jaroslava „Banána“
Bánského, Petra „Kejklase“ Kejklíčka a Juraje
Koreňe. Tato sestava vyrazila začátkem října do
nepálského Himaláje, kde byla jejich cílem doposud
nevylezená hora Chumbu 6 853 m n. m. Ani jim štěstí
zpočátku příliš nepřálo, Háčka s Jurajem vyřadily ze
hry zdravotní komplikace v podobě horečky Dengue
a zbytek týmu se potýkal s nedostatkem materiálu
i nosičů. Háček to nakonec „rozchodil“ a tým dohnal
v základním táboře. Čtveřice pak stanula 29. října 2022
na vrcholu Chumbu, jako první na světě. Dle slov
účastníků se vzhledem ke sněhovým podmínkám
a neznámému terénu jednalo o velmi náročnou akci
a celkovou obtížnost zhodnotili klasifikací TD+. Cesta
nese název The Last Flight of the Falcon a symbolizuje
vzpomínku na jejich kolegu horského vůdce a kama-
ráda Andrzeje Sokolowského, který ve stejném roce
tragicky zahynul v Tatrách.

Do vysokých hor se vydal také dámský tým ve složení
Karolína Grohová a Kateřina Mandulová. Kája již loni
dokázala, že v alpinismu dokáže zabodovat, když se
jako první Češka po 9 letech dostala nad hranici 8 000
metrů bez kyslíků. Tentokrát se s Katkou pokusily
o Broad Peak 8 051 m n. m. Zatímco Katka zakončila
výstup v sedle ve výšce 7 800 m, Kája pokračovala dál
až na Rocky Summit 8 031 m n. m. Závěrečný sněhový
hřeben na hlavní vrchol pak z bezpečnostních důvodů
raději vynechala a vrátila se do bezpečí základního
tábora.

Nad osm tisíc se dostal takéMarek Novotný, který bez
kyslíkové podpory a bez pomoci šerpů vystoupil sám
po nezafixované cestě z výškového tábora C4 na vrchol
jedné z „přístupnějších“ nepálských osmitisícovek
Manaslu 8 163 m n. m.

Za zmínku stojí ještě jeden výkon Zdeňka „Háčka“
Háka, a to výstup na Matterhorn, který sám o sobě
v alpinistickém světě moc neznamená, ale když se
vám to podaří padesátkrát, už to stojí za řeč. Háček si
svůj padesátý výstup nadělil k 42. narozeninám.

Kromě již ostřílených horolezců prohluboval své
znalosti a dovednosti tým mladých alpinistů ČHS –
Sokolíci. Ti absolvovali hned čtyři společné výjezdy;
dva do zimních Tater, jeden na italskou Marmoladu
a na žulovou stěnu Poncione d’Alnasca ve švýcarských
Alpách. Kromě toho, že opět prohloubili své meto-
dické i praktické znalosti, povedlo se jim i pár
hodnotných výstupů a přelezů. Tři dvojice zdolaly
celou stěnu Marmolady, z toho dvě Cestou přes rybu,
na stejném výjezdu se lezecké trojici v čele
s Františkem Buličkou podařilo ulovit také pěkné
7c+ OS, a to cestuMillenium.

HORA CHUMBU / AUTOR: JAROSLAV BÁNSKÝ
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SPORTOVNÍ LEZENÍ

Sportovní lezení letí na tuzemské i světové scéně
stále strmě nahoru. Naši reprezentanti v uplynulém
roce opět váleli, a ačkoliv třicetimedailový rekord
z roku 2021 nepřekonali, dovezli z mezinárodních
závodů pěknou sbírku 24 medailí, a k tomu přidali
nespočet hodnotných finálových účastí.

Nikoho nepřekvapí, že na špici našich nejúspě-
šnějších závodníků byl opět Adam Ondra, který si
v rámci pouhých tří závodních účastí zvládl na své
konto připsat hned tři zlata, stříbro a bronz. Adam
získal zlato na Evropském poháru v boulderu v Praze,
na závodě Světového poháru v lezení na obtížnost
v Chamonix a kompletní tříbarevnou sbírku drahých
kovů přivezl z mistrovství Evropy v Mnichově, kde
závodil v obtíž-nosti, boulderu i nové olympijské
kombinaci. „Vybral jsem si jen několik závodů a tam
jsem uspěl. Hlavním cílem sezóny byla obtížnost na
mistrovství Evropy, a to se podařilo na nejvyšším
stupni. Navíc evropský titul v kombinaci byl také
blízko.“ Skvělé výsledky předvedla také Eliška
Adamovská. Ta sice vybojovala „jen“ jeden kov na
Evropském poháru v boulderu v Brixenu, ale svými
výkony, v čele s finálovou účastí ve všech disciplínách
namistrovství Evropy v Mnichově, se stabilně zařadila
mezi špičku světových lezkyň! „Minulá sezóna promě
byla psychicky velmi náročná, protože jsem si na
sebe po extrémně úspěšném roce 2021 podvědomě
vytvořila velký tlak. Spousta závodů se mi kvůli
špatnému rozpoložení nepovedla dle představ.
Přesto tam ale byly i velké milníky, ve kterých jsem
naopak moje očekávání ještě překonala. Nejvíce
pyšná jsem na výsledky z Mnichova, které mi daly

spoustu nové motivace a víry, že má cenu se nadále
snažit o nominaci na OH.“ Stále více na sebe
upozorňuje také juniorka Michaela Smetanová,
která si letos dolezla pro stříbro v obtížnosti na
evropskémmládežnickém šampionátu v Augsburgu
a svůj doposud největší lezecký úspěch následně
zaznamenala na mistrovství světa mládeže v Dallasu,
kde obsadila bronzové místo. Míša se začíná
prosazovat také v kategorii dospělých, kde zapsala
několik semifinálových a jednu finálovou účast.
„Sezóna 2022 pro mě byla velmi úspěšná. Získala
jsem mnoho cenných zkušeností na světových
pohárech a také jsem zakončila svou mládežnickou
kariéru vysněnou bednou na MSmládeže.“

Největšímimladými talenty v české reprezentaci jsou
v současné době Jan Štípek a Lukáš Mokroluský.
Lukáš skvěle zúročil zkušenosti ze své první mezi-
národní sezóny v loňském roce a nekompromisními
výkony vybojoval šest medailových umístění, z nichž
nejhodnotnějším je bronz z mistrovství světa mlá-
deže v Dallasu. Reprezentační nováček Honza Štípek
posbíral jen o jeden kov méně a z mistrovství Evropy
mládeže přivezl zlato. Dalšími medailisty se stali
Sabina Skoupá,Markéta Janošová aMarek Jeliga.

Po delší době se jeden zmezinárodních závodů konal
také v Česku, a to již výše zmíněný evropský pohár
v boulderu. Dali jsme si záležet, aby závod odpovídal
současným standardům, a užili si jej lezci i diváci.
Kromě zvučných zahraničních jmen jako Staša Gejo
či Mickael Mawem se na startovní listině objevila také
silná česká sestava šestnácti závodníků. Pro většinu
z nich se jednalo o první velký závod před domácím

ADAM ONDRA NA ME V MNICHOVĚ / AUTOR: PETR CHODURA
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MISTŘI ČR 2022

dospělí
boulder: Arina Jurčenko / Martin Stráník

obtížnost: Eliška Adamovská / Martin Stráník
rychlost: Tereza Cibulková / Jan Kříž

junioři
boulder: Tereza Širůčková / Ondřej Mázl

obtížnost: Michaela Smetanová / Jáchym Cink
rychlost: Tereza Cibulková / Vojtěch Vrzal

U18
boulder: Arina Jurčenko / Štěpán Bulena

obtížnost: Sabina Skoupá / František Danda
rychlost: Lucie Mrázová / Šimon Cibulka

U16
boulder: Viktorie Konečná / Jan Štípek
obtížnost: Mariana Janošová / Jan Štípek
rychlost: Adéla Svobodová / Michal Kříž

U14
boulder: Adéla Bodanská/ Lukáš Uherec
obtížnost: Klára Preislerová / Lukáš Uherec
rychlost: Lenka Hamplová / Timotej Čermák

U12
Boulder: Veronika Harmáčková / David Suchý

obtížnost: Veronika Harmáčková / Maxmilián Suchan
rychlost: Ema Smékalová / Maxmilián Suchan

U10
boulder: Ema Cibulková / Tomáš Králík

obtížnost: Markéta Vaculíková / Vojtěch Ambroz
rychlost: Adéla Řehůřková / Tomáš Králík

14

publikem. Diváci mohli vidět mnoho skvělých výkonů,
ale naprostým topem byl zlatý Adam Ondra a Eliška
Adamovská na šestémmístě. Ti se tak stali tou nejlepší
odměnou nejen pro všechny diváky, kterých do
Letňan dorazilo téměř 1 500, ale také pro nás −
organizátory. Vysokého hodnocení jsme se za tento
závod dočkali od mezinárodní federace IFSC. Ta
nejenže nám udělila ocenění za udržitelnost, ale na
základě skvěle odvedené práce nás doporučila jako
pořadatele závodu světového poháru, který proběhne
2.–4. 6. 2023 v Praze

V rámci tuzemské scény se podařilo uspořádat
rekordní počet 49 závodů, z nichž nejvíce bylo součástí
třetí ligy. V první lize, která zahrnuje závody českého
poháru a mistrovství ČR, se konalo celkem 18 závodů.
V hlavní kategorii mužů a žen se stali mistry ČR
v lezení na obtížnost Eliška Adamovská a Martin
Stráník, v boulderu Arina Jurčenko a Martin Stráník
a v rychlosti Tereza Cibulková a Jan Kříž.

Děkujeme všem, kteří se podílejí na přípravě
tuzemských závodů, především Jiřímu Žákovi, Adéle
Zapletalové a Lucce Kalašové, ale i všem ostatním
členům organizačních a realizačních týmů. Stejně tak
děkujeme našim trenérům Petru Klofáčovi, Saše

Gendové, Štěpánu Volfovi a dalším, Janě Cinkové za
její přínos v péči o talentovanou mládež a také všem
externistům od fyzioterapeutů až po vývojáře aplikace
tréninkového deníku Yarmill, bez kterých by příprava
našich reprezentantů zdaleka nedosahovala takových
kvalit.

S Českým horolezeckým svazem spolupracují

Velké věci začínají úsměvem
Čistě elektrický ID. BUZZ

Dojezd až 420 km 
na jedno nabití

Základní zavazadlový 
prostor 1 100 l

30 min. nabíjení
z 5 % na 80 % při příkonu 170 kW

Spotřeba elektřiny v kWh / 100 km dle WLTP: 20,6–21,7; emise CO₂ v g/km: 0. 
Zobrazen je vůz s výbavou na přání.

Autorizovaný prodejce Volkswagen

Auto Podbabská
Pod Paťankou 217/1, Praha 6, www.autopodbaba.cz, e-mail: vw@autopodbaba.cz

ZÁVOD ČP U14 VE ZLÍNĚ / AUTOR: PETR CHODURA
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MARCELA VAŠÍNOVÁ (VLEVO) NA SP VE FLAINE/ ZDROJ: ISMF
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ZÁVODNÍ LEDOLEZENÍ/
SKIALPINISMUS

Nedílnou součástí horolezeckého světa jsou také
ledolezení a skialpinismus, odvětví, která sice nejsou
v Česku tak silně zastoupena, ale i přesto se naši
nejlepší sportovci stále výrazněji prosazují nameziná-
rodním poli.

Ve skialpinismu byla velkou senzací roku 2022
historicky prvnímedaile ze závodu světového poháru,
kterou se podařilo získat naší reprezentantce
Marcele Vašínové v disciplíně vertical ve francouz-
ském Flaine. Úspěch a překvapení to bylo o to větší,
že se jednalo o Marcelinu první sezonu v závodním
skialpinismu vůbec. Kromě stříbra ve Flaine získala
Marcela několik dalších skvělých umístění, dvakrát na
6. a jednou na 7. příčce, a stala se tak naší nejlepší
závodnicí nejen v sezóně, ale v celé dosavadní historii.
Kromě Marcely reprezentovali Českou republiku
v sezóně 2021/2022 také Tereza Rudolfová, Michal
Strejc a Filip Matějovič.

Bez větších komplikací proběhl také Český pohár ve
skialpinismu, jehož hlavními partnery byli HUDY
a Direct Alpine. Jednalo se o pět závodů včetně
mistrovství ČR, z nichž se jeden konal u našich
sousedů na Slovensku. Tituly mistrů ČR získali
v hlavní kategorii dospělých Tereza Rudolfová
a Jakub Fabián, v celkovém hodnocení poháru
uspěli nejlépe Johana Macková a Pavel Ondrášek.

V ledolezení nás opět úspěšně reprezentovala Aneta
Loužecká, která navzdory minimálním tréninkovým
podmínkám v Česku dokáže držet krok se světovou
špičkou. Anet v sezóně 2021/2022 získala celkové
4. místo v evropském poháru v disciplíně obtížnost,
ale za svůj největší úspěch považuje zlato v rychlosti
a bronz v obtížnosti na vyhlášeném festivalu v Ouray
v Coloradu. Aneta se zároveň stala mistryní ČR
v ledolezení 2022, v mužské kategorii získal titul
David Kouřil.

Vybavení pro vaše
outdoorové aktivity

Dovozce a výhradní zástupce značky Petzl v České republice a na Slovensku je VERTONE s.r.o.
www.vertone.cz
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Všichni to známe… vylézt na věž, potřást rukou
parťákovi, letmo políbit parťačku, rozhlédnout se
po okolí, pokochat se výhledy a hurá pro knížku!
Zpečetit, že jsme tam byli, ať už je to poprvé, či po
stopadesáté. Napadlo vás ale někdy například, kde
se tam ty knihy berou a co se s nimi stane, když jim
na vrcholku věže dojdou prázdné stránky?

Osud starých vrcholových knížek neboli „vrcholovek“,
které jsou součástí historie českého horolezectví, je
v mnoha případech neznámý. Některé mají správci
skal či pamětníci, některé jsou na půdách, kde chátrají
a pomalu čekají na odpis. Části z nich se sice díky
nadšení jednotlivců potřebné péče dostává, ale na
systémové řešení zahrnující evidenci, sběr, renovaci,
archivaci a digitalizaci, se v řadách OVK (oblastních
vrcholových komisí) a ČHS dosud nenašla dostatečná
kapacita ani energie.

Vezměme to ale od začátku. S nápadem umístit na
vrcholky skal knihy, které by zaznamenávaly jed-
notlivé výstupy, přišli saští lezci, kteří měli zásadní vliv
na celkový vývoj českého pískovcového lezení. O tom,
kdy a kde byla umístěna úplně první kniha, se
můžeme jen dohadovat, ale jak uvádí řada zdrojů,
prvenství patří průkopníkovi saského lezení Oscaru
Schusterovi a jeho parťákovi Fritzi Böhmovi. Tato
dvojice vynesla první knížku v oblasti Bielatal na
Schusterturm, tedy Schusterovu věž, kterou po sobě
Oscar pojmenoval při prvním výstupu. Co zdroj, to jiný
názor; někde se pojí první vrcholová kniha právě
s prvním Schusterovým výstupem v roce 1891, jinde se
uvádí až výstup druhý v roce 1893. To ovšem nemění
nic na tom, že vrcholové knihy již dávno oslavily sto let.
Zlezených věží v té době nebylo mnoho, a tak není
divu, že měli lezci potřebu po sobě na vrcholu něco

zanechat, aby se vědělo, že tam byli. První knize tak
předcházely kamennémohylky, krabičky od doutníků
nebo třeba lahve od vína s podepsanými vzkazy. Ani
Schusterova prvotina ale neodstartovala okamžitou
revoluci a hromadné navrtávání tyček s plechovými
boxy. Vše šlo pěkně organicky − věž po věži, oblast po
oblasti.

Vrcholové knihy umístěné v plechových krabičkách
jsou neodmyslitelnou součástí především písko-
vcového lezení dodnes. Když si vezmeme, že v Česku
jsoumožná tisíce skalních věží, na které se leze už celé
století, dá to dohromady pěkně obsáhlou knihovnu.
Jaká je historie, logistika a celkový příběh vrcholových
knížek jsme se ptali Jeníka Pletichy, skalního srdcaře,
místopředsedy CVK a předsedy OVK Labské Pískovce,
který se spoluzasloužil o záchranu historických vr-
cholových knih právě z Labáku, dále Boženy
Valentové, generální sekretářky ČHS, Tomáše
Flanderky, který se angažuje v záchraně vrcholových
knih z Českého ráje a Miloslava „Gomiho“ Homolky,
předsedy jednoho z nejtradičnějších oddílů − TJ Český
ráj.

Jsou vrcholové knížky záležitostí jen českých
a saských pískovců?
Ačkoliv mluvíme o vrcholových knihách převážně jako
o pískovcové záležitosti, se samotným nápadem
zvěčnit svůj výkon či zanechat svou stopu na místě,
které není běžně dostupné každému, nepřišli jen saští
lezci. Běžně se s nimi setkáme také na vrcholech Alp
i jiných hor. Když se ale vrátíme ke skalám, poměrně
bohatá sbírka knih je například i z oblíbené lezecké
oblasti Český kras a najdeme je i v mnoha skalních
oblastech po celém světě, kupříkladu v řeckéMeteoře.
Nicméně, u kolébky tamního lezení stáli také „sasíci“.

PŘÍBĚH VRCHOLOVKY
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Kdy a kde byla první vrcholovka na českých
skalách?
Vzhledem k tomu, že se mezi lezci, historiky ani
badateli zřejmě nenajde nikdo, kdo by dokázal
zmapovat historii či současnost všech knih ze všech
lezeckých oblastí, nelze první vrcholovou knihu
s jistotou určit. Jeník Pleticha, který má v merku
především Labské pískovce, odhaduje možný výskyt
první knihy na rok 1888, kdy byla vylezena věž Pevnost
v Hřensku. Tomáš Flanderka se specializuje na Český
ráj a první dochovanou vrcholovku datuje na 4. říjen
1907, kdy Josef Hendrych spolu s Josefem Kubínem
vystoupili několika komíny na Mnicha v Prachovských
skalách. Zajímavý postřeh k tomu dodává také Gomi,
„Mapování historie vrcholovek příliš nepomáhá
skutečnost, že saské vrcholovky na českých píscích
byly po válce českými lezci často skopávány a zá-
měrně ničeny. Ti si pak v některých případech snažili
již zdolaný saský výstup připsat sobě. Nacionální
nenávist tehdy logicky pronikla i do lezení.“

Jsou vrcholovky výsadou skalních věží?
To, že se setkáváme s vrcholovkami především na
skalních věžích, souvisí právě s dlouhou historií písko-
vcového lezení, které se ve svých počátcích, a na
mnoha místech to platí dodnes, masivům vyhýbalo.
„Od doby, kdy se leze i na masivy, se však v některých
případech dávají i tam. Tradice takzvaných stěnových
knih sahá minimálně do 70. let minulého století, kdy
se především ve Žlebu začaly první masivy zdolávat
a knihy objevovat,“ doplňuje Tomáš. Podle Jeníka je
jedním z důvodů, proč i přesto nejsou vrcholovky na
masivech standardem, snadnější dostupnost a tedy
„zneužití“ či jiný zásah od nelezců.

Jak se čísluje pořadí výstupů?
Lezce vždy potěší, když zjistí, že před ním moc zápisů
v knize není. O to víc, když je to kniha první, tedy
původní. Pokud se vám toto někdy poštěstilo, možná
jste si všimli, že první zápisy jsou číslované. „Ve skalách
Saského Švýcarska je zvykem číslovat přelezy
výstupů, ale i průstupů věže, tedy všemi výstupy
dohromady, dokud není záznam přerušen osazením
nové vrcholové knihy bez přepsání počtu přelezů.
V Česku je spíše zvykem evidovat výstupy do
desátého přelezu,“ popisuje Gomi. Ostatní doplňují, že
i u nás záleží na dané oblasti, dostupnosti věže i kon-

krétní cestě, a mnohdy se čísluje až do padesáti.

Co by v knize mělo být zapsáno a co do ní nepatří?
Forma a obsah zápisu je asi tím nejzásadnějším
rozdílemmezi vrcholovou a návštěvní knihou. Zatímco
na rozhlednách a jiných běžně dostupných turis-
tických místech, kde je výměna knihy otázkou
banálního úkonu, se běžně setkáváme s dlouhými
zápisy, obrázky a jinými emočními výlevy, na skalách
nic z toho není žádoucí. Správný zápis do vrcholovky
má obsahovat datum výstupu, název přelezené cesty,
jména lezců v pořadí dolezení na vrchol, popřípadě
s poznámkou střídavě (stř.) mezi jmény a případnou
oddílovou příslušnost. To vše napsané úsporně na co
nejmenší ploše a jednotlivé zápisy oddělené vodo-
rovnou čarou, k jejímuž načrtnutí skvěle slouží víčko
plechové krabičky. S nešvarem zbytečně dlouhých,
citově zabarvených zápisů, se ale stále setkáváme, a to
především na snadno dostupných skalních objektech.

Kde se vzala tradice „honu na horezdary“?
Samotné heslo vzniklo podle Gomiho překladem
německého „Berg Heil“, pozdravu sahajícího zřejmě
do hluboké historie dobývání kopců a hor. To se
objevovalo jako součást prvních zápisů na skalních
věžích a postupně se mezi horolezci přerodilo na
tradiční zápis k prvnímu výstupu na věž v každém
roce. Tím začal hon na horezdary, který je dodnes
oblíbenou zábavoumnoha lezců. Zatímco v oblastech,
kde je lezení povoleno celoročně, si nadšenci a srdcaři
jdou pro svou kořist hned po odbití silvestrovské půl-
noci, v tradičnějších pískovcových oblastech si musí
počkat na jaro či léto, až jim to počasí a potažmo
lezecká pravidla povolí.

Kdo na skály vrcholovky umisťuje?
Pokud vás někdy napadlo, kde se na skalách ty
vrcholové knihy berou, je odpověď jednoduchá − dá je
tam ten, kdo na ně vylezl jako první. Prvovýstupy jsou
ve většině oblastí vázány na pravidla, která jasně
stanovují, co prvolezec smí, nesmí, musí či co by měl.
Pokud se jedná o prvovýstup na dosud nezlezenou
věž, je pro prvovýstupce její osazení vrcholovkou
bezprostředně po prvovýstupu činem vrcholné cti
a radosti. V případě, že se tak nestane, řeší osazení
oblastní vrcholové komise prostřednictvím správců
skal.

Kdo vrcholovky vyměňuje?
Možná už se vám stalo, že jste vylezli na vrchol, otevřeli
schránku, tam byl sešit celý popsaný včetně desek,
a váš zápis už se tam jen tak tak vmáčkl. Dle slov
Boženy Valentové je v takovém případě nejlepším
možným řešením otevřít v mobilu nebo doma na
počítači databázi Skály ČR a u příslušné věže (skály)
kliknout na „Hlášení závad“, čímž se vygeneruje mail
pro správce skal a oblastní vrcholovou komisi, kterým
napíšete, o jakou závadu se jedná. Tímto způsobem
doputuje informace na správnémísto a lezci po vás se
už budou moci zapsat do nové knihy. Podobně
můžete postupovat i v situaci, kterou mnoho z nás
také zná − vylezete na vrchol a s ještě roztřesenýma
a vysílenýma rukama se sápete po svém zápisu, když
najednou ta malá IKEA tužka letí dolů do údolí.
Samozřejmě je ale ideální, pokud se vám podaří
výstup zopakovat a tužku v co nejkratší době nahradit.
Jak dodává Gomi, „Asi každý pískař pamatuje to
zklamání, když vylezl hodnotnou cestu, třeba i do
desátého přelezu, a na vrcholu knížka nebo tužka
chyběla. Radost byla rázem poloviční.“

Kde se nachází popsané knihy?
Když si vezmeme ty tisíce věží v našich skalních
městech, tak si jen těžko představit, kolik místa
všechny vrcholovky zaberou a kde se skladují. Jak už
bylo řečeno, popsané vrcholovky snesené ze skal by
měly skončit u příslušné vrcholové komise, která je
někam uloží. To „někam“ se v jednotlivých oblastech
zásadně liší. V některých případech se uloží do krabice
na půdu, v jiných, lepších případech, do profesio-
nálního archivu, který umí pro knížky zajistit to nej-
lepší prostředí. Asi nejlépe je momentálně postaráno
o knihy z Labských pískovců, odkud putují do Státního
okresního archivu na děčínském zámku, kde jsou na
vyžádání k nahlédnutí. Velkou péči, byť ne tak pro-
fesionální, jim věnují také na Broumovsku a v Českém
ráji, kde jich více než 650 bezpečně skladuje právě
Tomáš Flanderka, a plánuje se jejich uložení do
archivu Muzea Českého Ráje. Ideál, ke kterémumáme
zatím daleko, je renovace a archivace vrcholovek,
kterou v Německu zajišťuje Saský horolezecký spolek.
ČHS má smlouvu s Národním archivem v Praze, ale
archiv je zatím téměř nevyužitý.

Jsou archivní vrcholovky dostupné veřejnosti?
Když lezce chytne nostalgie a chce se podívat na zápis,
který udělal před mnoha lety, má kromě návštěvy
děčínského archivu i jiné, ačkoliv omezené možnosti.
Stovky, možná tisíce knih, jsou naskenované v archivu
na našem webu, skeny mnoha knih z Českého ráje
jsou pak dohledatelné na webu skalnioblasti.cz,
o kompletní digitalizaci se ale rozhodně mluvit nedá.

Kdo knihy a krabičky vyrábí?
Jak plechové krabice, tak samotné knihy vypadají
oblast od oblasti trochu jinak, často i věž od věže.
„V poválečném období se vrcholové krabice dělaly
z toho, co dům dal. Pamatuji spoustu sešítků osa-
zených v červeně natřené plechovce od čajů, ve
kterých byl dříve prodáván. Jako improvizace pak
ještě občas sloužila i sklenice se šroubovatelným
uzávěrem. Posléze je ale začali vyrábět klempíři z řad
oddílů v podobě, již známe dodnes,“ popisuje Gomi.
Vrcholová krabička musí sloužit nejen k ukotvení
vrcholové knihy, ale i zabránit knížce v kontaktu se
srážkovou vodou, mravenci a dalšími vnějšími vlivy.
Právě proto již dnes nechává ČHS všechny kompo-
nenty vrcholových knih vyrábět na zakázku a následně
je distribuuje prostřednictvím centrální vrcholové
komise mezi komise oblastní a správce skal.

Je dobrý nápad slanit za „tyčku“? :-)
Na otázku, zda je dobrý nápad slaňovat za „tyčku“, říká
Božena Valentová důrazné ne, pokud tedy nejde
o opravdu nejvyšší nouzi. Gomi tuto možnost vtipně
doporučuje například v bezvýchodné situaci „dluhové
pasti“. Ostatní se raději nevyjádřili. :-) (Pozn. tyčka není
osazována pro potřeby zajištění, ale pouze k ukotvení
krabice.)

Archiv ČHS:
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Sportovní lezení je v posledních letechmezi moder-
ními sporty hitem. A není se čemu divit. Spojuje
jedinečnou pohybovou aktivitu, kdy je zapojeno
celé tělo; s koordinací, rovnováhou i kritickým
myšlením, a navíc má mezi lidmi stále atraktivní
punc „adrenalinového“ sportu. Když se tyto
aspekty spojí s tak výraznou osobností, jako je
Adam Ondra, který se stal doslova maskotem
tohoto sportu, vznikne promo jako blázen. A to se
stalo. Lezecké stěny i lezecké kroužky a kurzy
praskají ve švech. Děti i dospělí trénují o sto šest
a to přirozeně vede k touze závodit. Kromě Adama
je v Česku nyní další tisícovka licencovaných závod-
níků. S jejich zvyšujícím se zájmem i počtem musí
růst také kvalita a kvantita závodů, na kterých
mohou lezci porovnat své síly. Zajištění dostatečné
závodní infrastruktury je tak úkolem právě nás –
Českého horolezeckého svazu. Koho přesně tím
„svazem“ myslíme a co pořádání závodů obnáší, se
dozvíte v tomto článku.

Každý závod je v něčem jedinečný a má jinou ná-
ročnost na organizaci. Zásadní je především příprava.
Vždy je potřeba si vše nastavit tak, aby v den závodu
vše klapalo a nedocházelo k chybám. Velkým plusem
v posledních pár letech je budování stabilního týmu
pořadatelů, který je zárukou určité kvality a který se
stále rozrůstá.

Za každým závodem tak stojí početný tým, kde nikdo
není postradatelný. V případě prvoligových závodů se
počet členů organizačního týmu šplhá ke třicítce,
někdy i výš. Nezbytní jsou ředitel závodu, rozhodčí,
stavěči, technický delegát, ale také spolehliví
a zodpovědní jističi, čističi boulderů, zástupci výsle-
dkového servisu, pomocníci v izolaci, a jinde na
sportovišti… Výčet jednotlivých rolí by vydal na samo-
statný článek, ale my si tu představíme tři z nich.

Jiří Žák je neodmyslitelnou součástí moderních
závodů v Česku. Tuzemskými závody doslova žije
a jako ředitel je neustále posouvá vpřed. Jura zde
přiblíží právě roli ředitele závodů. Adéla Zapletalová
funguje na českých závodech už řadu let, a to ve
funkci hlavního rozhodčího či technického delegáta,
a zá-roveň je koordinátorkou závodů 2. ligy. Adély jsme
se ptali na to, co obnáší funkce hlavního rozhodčího
a kdo ji může vykonávat. Na otázky o stavění cest
a boulderů odpovídal Denis Pail, jeden z hlavních
stavěčů ČHS, který je zároveň koordinátorem sva-
zových stavěčů.

ŘEDITEL ZÁVODU (Jiří Žák)
Ředitel závodu je ten, kdo musí přesně vědět, co
všechno je pro zajištění dobrého závodu potřeba. Jeho
hlavním úkolem je plánování a rozdělování jednot-
livých úkolů organizačnímu týmu tak, aby v den
závodu řešil pouze věci, které nemají s průběhem
závodu moc společného.

Kde se inspiruješ, jak by ideální závodměl vypadat?
Vždy jsem hodně sledoval sportovní akce, ať domácí
nebo zahraniční, a také se hodně vyptávám lidí, kteří
se kolem závodů motají. Té inspirace je hodně, ale
nejdůležitější je stejně zkušenost.

Co je při pořádání závodů největší prioritou?
Vše má svou důležitost a jedno bez druhého by
nefungovalo. Vem si, že bys pozvala ty nejlepší stavěče,
sehnala ty nejmodernější chyty, závod se koná na té
nejmodernější stěně, kam se vejde hromada diváků,
a ty jsi třeba podcenila jednu jedinou věc, která ovlivní
to, jak to celé vypadá, a je jedno zda jsi v pozici diváka,
závodníka, nebo člena pořadatelského týmu. Prostě
tato věc znehodnotí celou akci, i kdyžmáš ten nejlepší
tým a vše ostatní.

ZÁKULISÍ ZÁVODŮ
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Jak bys zhodnotil vývoj tuzemských lezeckých
závodů za posledních 10 let?
Když jsem s pořádáním závodů v roce 2008 začínal,
tak jsem rozhodně netušil, kam se to celé posune.
V roce 2012 jsme pořádali první závod českého poháru
a to pro mě byla největší škola a také důvod jak o tom
všem přemýšlet a nikdy nic nepodcenit. Od té doby se
mi vše začalo rýsovat a věřil jsem tomu, že lezení má
velký potenciál a atraktivitu, která táhne jak diváky, tak
média. Vše se posouvá dle možností, ale správným
směrem. V současné chvíli máme tři tuzemské sou-
těže, ve kterých se v rámci roku uskuteční desítky
závodů pro všechny věkové kategorie. Kvalita soutěží
je na velmi vysoké úrovni, což semimo jiné také odráží
ve výsledcích našich závodníků na mezinárodních
závodech. Vše se to děje právě díky týmu, který na tom
všem pracuje a dává tomu energii a čas.

Co je náročnější na pořádání – lano nebo boulder?
Hrozně záleží na tom, kde závod děláš. Buď ho děláš
na vnitřní stěně a je to pro tebe jednodušší, a nebo ho
pořádáš venku, kde zabere hodně času než celé
sportoviště připravíš. Ale vše ti vždy vynahradí to, že
závod dopadne parádně, přijdou diváci, závodníci
a trenéři jsou spokojení. Lano, boulder a nebo rychlost,
je to úplně jedno. Je to prostě závod.

Kolik takový závod stojí a co jsou největší položky?
Cena závodů se dost podstatně liší. Je potřeba rozlišit,
zda závody probíhají na stávajících stěnách, nebo se
celé sportoviště buduje na zelené louce. Závody na
vnitřních stěnách stojí zhruba 300 až 350 tisíc, ale na
venkovní závody, jako třeba MČR ve Slaném, je
potřeba kolem 700 tisíc. Do ceny závodu se hodně
propisují ceny za pronájem, stavěče, technické
zajištění závodu (zvuk, světla, LCD obrazovky, IT,
záznamové zařízení, velká LED obrazovka atd.),
personál (rozhodčí, pomocní rozhodčí, zdravotník,
výsledkový servis, fotograf, online přenos atd.), nové
chyty. Těch položek, bez kterých se závod neobejde, je
opravdu hodně.

Co je noční můra ředitele závodu?
Pro mě osobně je největší můrou počasí, které
neovlivníme. Jinak ostatní se dá vždy řešit.

HLAVNÍ ROZHODČÍ (Adéla Zapletalová)
Hlavní rozhodčí je ten, na kom leží veškerá zodpo-
vědnost za to, že závod proběhne dle pravidel
a prováděcích předpisů platných pro daný závodní
rok. Na něm je aby zkontroloval, že je vše připraveno
pro daný závod, od malých věcí jako jsou propozice,
předregistrace, nástěnka, registrace, izolace, po
dostatek stavěčů, traťových rozhodčích, jističů,
zdravotníka, komentátora, ale i zda se v cestách nevy-
skytuje nějaký nebezpečný krok, jestli jsou všechny
chyty, struktury, postupová jištění správně uchyceny
do závodního profilu – stěny, jestli nehrozí zranění
závodníka, rozhodčího či někoho z diváků. U dětských
kategorií kontroluje, zda nejsou topy u boulderů moc
vysoko, a u obtížnosti rozhoduje o dojištění závodníků
druhým lanem. Musí si před závodem proškolit
všechny traťové rozhodčí, jističe, komentátora tak, aby
vše probíhalo v souladu s pravidly, časovou osou
závodu a v duchu fair play.

Co je potřeba znát a umět, aby člověk mohl tuto roli
zastávat?
Cesta k tomu, aby se z vás mohl stát dobrý hlavní
rozhodčí, začíná rozhodcováním jako traťový rozhodčí
na závodech nižších lig, nejlépe ve všech disciplínách.
Je důležité znát průběhu závodu a mít jasnou
představu o tom, jak je občas složité se rozhodnout
během vteřiny a neudělat chybu. Druhým krokem je,
že se z vás stane rozhodčí ČHS, který prochází
školením vedeným hlavním rozhodčím ČHS. Po
ukončení kurzu a naučení se pravidel následuje
rozhodcování jako hlavní rozhodčí na závodech 2. ligy
a rozhodcování jako traťový rozhodčí na 1. lize.
Předposledním krokem je absolvování školení pro
hlavní rozhodčí ČHS, naučení se pravidel a zdárné
složení zkoušky. Posledním krokem je splnění
aspirantské zkoušky při vedení závodu jako hlavní
rozhodčí pod dozorem mentora, který následně
potvrdí, zda jste uspěli, či ne.

Jací další rozhodčí jsou při závodu potřeba?
Pro zdárný průběh závodu jsou potřeba také traťoví
rozhodčí a jističi, kteří jako první posuzují výkon
závodníka na jednotlivých bouldrech či cestách při
obtížnosti.
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Jak probíhá proces vymýšlení cest – jsou k tomu
nějaké požadavky, konzultujete je s někým?
Každý hlavní stavěč závodu má svůj koncept,
myšlenku, trend nebo jiný postoj, který chce v závodu
uplatnit. Například udělat nějaký zajímavý prvek ve
finále v podobě skoku, náběhu nebo něčeho podobně
divácky atraktivního. Před každým závodem komu-
nikuje hlavní stavěč s trenérem reprezentace ohledně
aktuální výkonnosti závodníků, aby věděli, jak správně
nastavit obtížnost. S pořadatelem závodu se kon-
zultuje například časová osa, aby vše probíhalo hladce,
jako časy na přestavby jednotlivých kol závodů, což je
nejdůležitější. Závodní cesty musí splňovat také
oficiální kritéria jako délku, počet kroků a bezpečnost.
Samotné vymýšlení cest už pak mají stavěči ve vlastní
gesci.

Máte připravenou nějakou zásobu cest a boulderů,
do které můžete sáhnout?
Vždy připravujeme cesty přímo pro závod a během
závodu je upravujeme, především když vidíme
závodníky v kvalifikaci, že jsou silní nebo slabší, než
jsme čekali. Finále upravíme tak, aby bylo perfektní,
a to buď zlehčením nebo ztížením. Nemáme v záloze
jiné cesty, které bychommohli využít.

V čem se liší stavění na českých a mezinárodních
závodech?
Asi největší rozdíl jsem zaznamenal ve stylu stavění.

Cesty jsou mnohem těžší a jejich styl je náročnější na
lezení. Cesty jsou více silové už od samotného začátku
a bouldery více komplikované. Je to dáno i tím, že na
mezinárodních závodech je více času na samotné
stavění a stavěči mohou více využít čas k jejich ladění.
Už samotný proces stavění je malinko odlišný díky
výkonnosti závodníků, ale i díky sponzorům a pořa-
datelům, kteří kladou podmínky i na to, jaké chyty
mohou být použity ve finále, kudy povede finálová
cesta kvůli kamerám do televize nebo v jakém profilu
poleze jaká kategorie. Každý závod se od sebemalinko
liší, ale myslím si, že naše české závody jsou na tom ve
srovnání s mezinárodními na dobré úrovni.

Co je noční můra stavěče?
Pro každého stavěče je noční můra něco jiného, ale
zásadní věc je ta, že se závod nepovede dle představ.
Cesty budou moc těžké nebo naopak moc lehké
a závodníci se nerozřadí. V nejhorším případě se stane
nějaké zranění, za které do jisté míry může i stavěč.
Během závodu se může pokazit opravdu hodně věcí,
a proto stavěči musí fungovat na 100 %, aby na něco
nezapomněli – třeba dobře zavrutovat chyty, aby se
neotočily, a nemusel se stopnout závod. Za sebe
mohu říci, že pro mě největší noční můrou je to, když
se nestíhá, a závod začíná co nevidět. Poté následuje
vysoká dávka kofeinu v podobě energetických nápojů
a o spánku si můžeme nechat jen zdát.

Liší se složení rozhodčích při závodech na laně a na
boulderu?
Určitě, při kvalifikacích na boulderech je u každého
boulderu přítomen vždy jeden traťový rozhodčí. Ten
posuzuje jednotlivé pokusy závodníka dle svého
nejlepšího svědomí a vědomí a případné chyby se
závodníkem konzultuje. Během finále jsou již
přítomni dva traťoví rozhodčí, stejně jako při ob-
tížnosti, kde se většinou snažíme, aby se na jedné
cestě rozhodovalo ve dvou traťových rozhodčích spolu
s jističem. Při obtížnosti musí závodník podat co
nejlepší výkon v prvním pokusu – žádný další není
možný, a proto je tu bezchybné vyhodnocení ex-
trémně důležité.

Která z disciplín je náročnější na posuzování?
Každá disciplína má svá úskalí. Začala bych z druhé
strany – od toho, co se posuzuje nejlépe. První místo
má rychlost, zde za nás vše hlídá technika a kontroluje
se pouze start závodníka. Potom bych zařadila
obtížnost, kde jde většinou již poznat chvíle, kdy
závodník spadne. Jako poslední bych nechala boulder,
u kterého se musí rozhodčí nejvíce soustředit, protože
zde se situace mění nejdynamičtěji.

S jakým typem protestu se setkáváte nejčastěji?
U obtížnosti bývají nejčastější protesty o uznání či
neuznání plusové hodnoty chytu za pohyb těžištěm ve
směru cesty. Na boulderech to většinou bývá uznání či
neuznání zóny, topu, chybného startu či dotyku
s podložkou během pokusu. V tu chvíli přichází na
řadu kamery a soulad v rozhodnutí hlavního rozhod-
čího, technického delegáta a hlavního stavěče a ne
vždy je to jednoduché.

Co je noční můra rozhodčího?
Pro mě je to rozhodně úraz během závodu. Již jsem
jich pár zažila a vůbec to nebylo příjemné. Druhým
strašákem jsou samozřejmě protesty. Někteří mí
kolegové to všakmají naopak a vyhrává u nich protest.

STAVĚČI (Denis Pail)
Stavěči jsou jednou z klíčových funkcí pro každý
lezecký závod. Na jejich práci závisí to, jak si závod užijí
nejen lezci, ale i diváci. Musejí se orientovat ve
světových trendech a zároveň být dobře obeznámeni

s výkonností místních lezců. Spolupracují s trenéry,
rozhodčími i s ředitelem závodu a po celou dobu
závodu musejí být ve střehu, připraveni reagovat na
aktuální situaci.

Kdo může stavět na prvoligových závodech?
Na prvoligových závodech mohou stavět pouze
stavěči s ČHS licencí. Celkem jsou tři druhy licencí:
Hlavní stavěč, Stavěč a Aspirant.

V čem se liší role hlavního stavěče?
Hlavní stavěč zodpovídá za celý stavěčský tým a závod.
Řeší logistiku a plán stavění tak, aby během přípravy
závodu vše probíhalo hladce. Je hlavním komuni-
kátorem s hlavním rozhodčím a řeší všechny věci
okolo závodu za celý stavěčský tým. Rozděluje práci
mezi ostatní a odpovídá za její splnění. Hlavní stavěč
prostě nese odpovědnost a vede tým jako leader.

Kolik stavěčů je potřeba pro prvoligový závod na
laně a kolik na boulder?
Když se budeme bavit o závodech dospělých, tak na
závod na laně i boulderu jsou potřeba minimálně tři
stavěči s licencí. Výjimka je uMČR v boulderu, kde jsou
potřeba čtyři licencovaní stavěči.

Jak dlouho probíhá příprava a práce na jednotlivé
závody a kolik cest/boulderů obvykle připravujete?
Příprava se odvíjí od toho, o jaký typ závodu se jedná.
Většinou to jsou 3–4 dny čisté práce stavění před
závodem. Samotný závod trvá 1–2 dny a ty jsou
nejdůležitější, protože je potřeba cesty/bouldery
(pozn. dále jen „cesty“) doladit dle aktuální formy
závodníků. Příprava hlavního stavěče před samotným
stavěním je ale mnohem delší. Řeší celý harmo-
nogram stavění, online cally s pořadatelem ohledně
stavění a dalších věcí, které zaberou čas. Na mládež-
nických závodech většinou stavěči připravují devět
cest − šest kvalifikačních a tři finálové cesty. Na
dospělých závodech 5–6 kvalifikačních cest a 2–3
finálové cesty. U boulderových závodů to je u mládeže
šest kvalifikačních boulderů, které mají zároveň jako
finále. U dospělých to je šest kvalifikačních boulderů
a čtyři finálové bouldery pro každou kategorii. U MČR
je navíc semifinálové kolo, kde jsou čtyři bouldery pro
každou kategorii.

PRO ČLENY ČHS  MÁME ZVÝHODNĚNÉ CENY
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ČESKÝ SKIALPINISMUS

Co si vybavíte, když se řekne skialpinismus? Určitě
ne lano, lezečky ani sedák. Přesto je skialpinismus
historicky součástí horolezců.

Začalo to tam, kde lyžování – ve Skandinávii, a to
nikoliv jako sportovní disciplína, ale jako přirozená
potřeba pohybu v zasněženém terénu. Díky lidské
vynalézavosti a využívání místních zdrojů nasazovali
seveřané na své dřevěné lyže pásy z tulení kůže, které
usnadňovaly pohyb především při stoupání. Tulení
kůži vystřídaly později jiné materiály a lyže se
postupně dostaly ze severní Evropy do Alp i zbytku
světa. Výhody této speciální úpravy se hodily právě
horolezcům, kterým v zimě prǐ horolezeckyćh túrách
usnadňovaly pohyb dolinami a prěsun ke skalním
stěnám. Ovšem výraz „skialpinismus“ v té době ještě
neexistoval a i tato disciplína tak byla jednoduše
„lyžováním“. Pro mnohé se nakonec stal skialpinismus
koníčkem a hlavnıḿ smyslem vysokohorskyćh túr,
kterému se věnovali ve svém volném čase.

Jak je to ale se skialpinismem v Česku, kde vysoké
hory nemáme? Už od začátku směřovali čeští
skialpinisté především do Alp či slovenských Tater.
Zpočátku se na své „túry“ vydávali neorganizovaně,
a později, zhruba od poloviny sedmdesátých let, se
začali sdružovat pod horolezecké oddíly. Přesto, pokud
byste se před pár lety zeptali lidí za rádiem 30 km od
„Špindlu“, co to skialpinismus je, dost možná by
nevěděli, ale dnes už je povědomí o tomto sportu tak

velké, že by šlo spíše o výjimku. Co se stalo, že
i v českém prostředí, kde nejsou podmínky pro tento
sport zrovna ideální, je skialpinismus snad největším
sportovním boomem posledních let? To se pokusíme
rozlousknout spolu Honzou „Paličem“ Palou, před-
sedou Komise tradičního skialpinismu ČHS.

V posledních letech zažívá skialpinismus v Česku
velký boom. Kdy začal a co ho zapříčinilo?
Znak masovosti získal pohyb na tuleních pásech
s obdobím covidu, kdy byly vypnuty lyžařské vleky
a lanovky. V tomto období tak nejenom české hory
zažily obrovský nárůst počtu lidí pohybujících se
vzhůru vlastními silami. Troufám si odhadnout, že do
covidu počet lidí rostl aritmetickou řadou, zatímco
v době covidu geometrickou. Před covidem byl nárůst
skialpinistické komunity způsoben asi především tím,
že v České republice je poměrně omezená nabídka
náročnějšího sjezdového lyžování. Řada lidí se tak
jednoduše začala na sjezdovkách nudit a běžky je
nebavily kvůli omezeným možnostem plnohod-
notného sjezdu.

Kolik lidí se tomuto sportu v Česku věnuje? Existují
nějaké odhady?
Meziroční nárůst počtu lidí by nejlépe dokumentovaly
statistiky prodejen a půjčoven. Ty však nejsou do-
stupné. Je těžké odhadnout počet lidí, kteří alespoň
jednou šlapali na tuleních pásech. Určitě se jedná
o desetitisíce. Většina z nich se spokojí s pohybem
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nahoru a dolů po sjezdovkách. Řada lidí se věnuje
i závodnímu skialpinismu, který je také nově zařazen
do programu zimních olympijských her, což by mohlo
zájem o tento sport ještě zvýšit, a to i mezi mládeží.

Lze ve spojitosti s nárůstem počtu skialpinistů
mluvit o odlivu běžkařů?
Skalní skupina běžkařů je pravděpodobně skoro
zachována, ale mezi těmi, co na běžky vyrazili jen
občas, asi k jistému odlivu došlo. Problémem pro
klasické běžkaře je také to, že mnohé tradiční
běžkařské oblasti – například hřebenovka Jeseníků,
jsou dnes většinou zcela rozšlapány pěšími turisty,
takže je na nich pohyb na běžkách velmi obtížný.

V čem je ta atraktivita, která láká masy?
V současné době se díky covidu jedná o velkou módu
chodit někde na skialpech, a to včetně míst, kde se
dříve chodilo jenom na běžkách. Atraktivní jsou určitě
i videa a fotky na sociálních sítích zobrazující pokro-
čilejší aktivity v náročnějších podmínkách, hlubokém
prašanu a při pohybu ve strmých horách. Někteří se
potom při pohybu na tuleních pásech po tyčovém
značení na hřebenu Krkonoš při míjení s běžkaři
mohou cítit drsně.

Co vnímáš jako největší úskalí související s tím, že
skialpinisté tolik přibývají?
Těch úskalí je několik, není jenom jedno největší.
Například nekontrolovatelný pohyb při stoupání na
tuleních pásech na sjezdovkách, zahlcení některých
lokalit a s tím související možnost srážky s ostatními
návštěvníky (typickým příkladem je třeba Lysá hora
v Beskydech). V náročnějším terénu a mimo Českou
republiku je potom největším úskalím i přes všeobec-
nou dostupnost informací a metodického materiálu
podceňování hor, nedostatečné znalosti a dovednosti
v oblasti plánování túr a lavinové prevence, stejně jako
často nedostatečná technika sjezdu ve volném terénu.

Jaké má skialpinismus v Česku zázemí? Jak se
k němu staví jednotlivé územní oblasti, ochrana
přírody nebo třeba provozovatelé skiareálů?
Oficiální zázemí není v České republice ve volném
terénu žádné. Doby prvního ryzího skialpinisty
Ladislava Jóna (1947), který v sedmdesátých letech

20. století začal s extrémními a strmými sjezdy
v Krkonoších jsou dávno pryč. V tomto „pravěku“ se
skialpinistickým aktivitám věnovalo pár horolezců,
lyžařů a členů Horské služby. Dnes je situace zcela
odlišná a naprostá většina skialpinisticky zajímavých
lokalit patří do národních parků a chráněných kra-
jinných oblastí, což je často „vylepšeno“ ještě o 1. zónu
nebo dokonce o status národní přírodní rezervace.
V případě skialpinismu se jedná o diametrálně odliš-
nou situaci, než známe ze skalního lezení. Většina skal
také spadá do různých zvýšených stupňů ochrany
přírody a ČHS pro ně vyjednává podmínky, ale zatímco
skály jsou pevně ukotvené v prostoru, u skialpinismu
je standardem hledání nových sjezdů. Pohyb ve volné
přírodě je v České republice omezen zákonem
č. 289/1995 Sbą. o lesích a zákonem č. 114/1992 Sb.
O ochraně přírody a krajiny. V prvním z nich se uvádí
„V lesích je zakázáno mimo lesní cesty a vyznačené
trasy jezdit na kole, na koni, na lyžích nebo na saních
a narušovat půdní kryt.“ Oba zákony vznikly v době,
kdy se o skialpinismu ani horských kolech téměř nic
nevědělo. Nikde přitom není uvedeno, jak jemožné na
lyžích na silné vrstvě sněhu narušovat půdní kryt.
Například v KRNAPu je několik oficiálně doporu-
čených skialpinistických tras vedoucích po cestách
a chodnících, na nichž se potkávají vyznavači tuleních
pásů, běžkaři, sněžničáři i pěšáci. (Pozn. red. ČHS se
opakovaně snažil vyjednat v Krkonoších pro ski-
alpinisty větší prostor, ale bezvýsledně. Správa KRNAP
považuje pohyb skialpinistů ve volném terénu
Krkonoš za aktivitu, která je v rozporu se zájmy
ochrany přírody, s možným negativním vlivem na
populace chráněných druhů živočichů, zejména silně
ohroženého tetřívka obecného, dále na některé
chráněné typy přírodních stanovišť, chráněné druhy
rostlin a koneckonců i na přirozenou lavinovou dyna-
miku, jejíž změny by mohly být následovány vyšší
frekvencí zásahů horské služby v chráněných
územích.)

Lyžařské areály se k tomu staví různě. V některých
z nich má pohyb na tuleních pásech velkou podporu.
Typickým příkladem je Bílá v Beskydech nebo Ještěd.
Na Bílé každoročně pořádají i skialpinistické závody.
Na začátku a konci sezony, kdy je k dispozici pouze
technický sníh, jsou lyžařská střediska pro skialpinisty
jedinou možnou volbou. Pohyb na tuleních pásech

v rámci lyžařských středisek by měl být placený
vzhledem k náročnosti přípravy technického sněhu
a jeho úpravy. Nevím však o tom, že by někde nabízeli
celosezónní permanentku.

Je tendence toto zázemí zlepšovat a je pro to vůbec
prostor?
Prostor pro „trénování“ na reálný skialpinismus
v Alpách by u nás samozřejmě byl. Výše zmíněný, více
než třicet let starý zákon toto ovšem znemožňuje.
Paradoxně tak není možný pohyb na lyžích ani v hos-
podářských lesích, kde není žádný stupeň ochrany
přírody.

Dá se o skialpinismu v Česku vůbec mluvit jako
o pravém skialpinismu?
Pravý skialpinismus kombinuje pohyb na lyžích s pří-
padným použitím stoupacích želez, cepínu a lanových
technik v náročnějších úsecích. To v České republice
není možné, a skialpinismus se tak u nás dělí spíše na
podkategorie – lyžařská turistika (skitouring), fitness
skialp a závodní skialp.

Co bys doporučil pro toho, kdo se chce věnovat
opravdovému skialpu?
Nejdřív se naučit lyžovat na sjezdovce různé kvality
a upravenosti. Poté vyrazit do volného terénu. Nepo-
řizovat si zbytečně krátké a úzké lyže. Poté vyrazit
v doprovodu zkušenějších třeba do bývalé skialpi-

nistické Mekky pro všechny obyvatele České
a Slovenské republiky – do Vysokých Tater. Pokud je do
Vysokých Tater daleko, tak ideálními místy, kde se dá
přejít z lyžařské turistiky na skialpinismus, je Rakousko
s nejbližšími pohořími jako Totes Gebirge nebo
Raxalpe.

TIP ČHS: Ať už vyrážíte do hor na skialpy, do skal za lezením

či kamkoliv jinam, nainstalujte si do svého mobilního

zařízení aplikaci Záchranka.

HUDY
NEJLEPŠÍ PARTNER NEJEN PRO VAŠE VERTIKÁLNÍ DOBRODRUŽSTVÍ

VYUŽIJTE SLEVU 10 % PRO ČLENY ČHS 
NA NÁKUP V SÍTI PRODEJEN HUDY
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ODDÍLY SPS

Už řadu let v ČHS usilovně budujeme a zdoko-
nalujeme systém přípravy sportovních lezců, který
pomohl „vyprodukovat“ již mnoho významných
jmen. Ovšem jedním ze základních kamenů
přípravy výkonnostního sportovce je především
včasné rozpoznání potenciálu a jeho rozvíjení již
v nízkém věku, což jsme až donedávna neměli zcela
podchycené. Proto právě rozběhnutí komplexního
systému Péče o talentovanou mládež bylo jednou
z našich hlavních priorit.

K již existujícím vrcholovým sportovním centrům
mládeže (VSCM), která jsou zaměřena na přípravu
sportovců ve věku 15–23 let, přibyla v roce 2020 také
sportovní střediska mládeže (SpS) určena dětem ve
věku 8–15 let. V roce 2022 byla koncepce rozšířena
o třetí stupeň sportovní centra mládeže (SCM) pro
mládež 12–15 let a zároveň došlo ke změně v rámci již
fungujících SpS, kdy nadále nezůstávají přímo v gesci
ČHS, ale nově je status SpS udělován mládežnickým
oddílům splňujícím daná kritéria. Díky tomu jsmeměli
v roce 2022 jedenáct fungujících středisek, která
sdružovala téměř stovku talentovaných dětí. Mezi
tyto oddíly SpS patří také Blok Centrum v Ostravě
a TJ Baník Karviná.

Blok Centrum je ostravský lezecký oddíl zaměřený
především na děti. Učí je zde základům lezeckého
pohybu a dále jejich dovednosti rozvíjí pro lezení na
skalách, na stěně i na závodech. Především v oblasti
sportovního lezení patří Blok Centrum k jednomu
z nejaktivnějších oddílů v Česku. Jeho členové i trenéři
byli zapojeni do systému SpS od chvíle, kdy tato
střediska vznikla. „Něco takového v ČR chybělo. Aby se
práce s mládeží nejmladších kategorií posunula
na vyšší úroveň, kde mohou děti trénovat na růz-
ných stěnách a bouldrovkách, a zároveň vyzkoušet

závodní atmosféru v přátelském prostředí,“ vysvětluje
zapojení oddílu Michaela Kupková, trenérka SpS Blok
Centrum. Když pak v roce 2022 přecházela SpS pod
vybrané oddíly, bylo zapojení tohoto oddílu zcela
přirozené.

Horolezecký oddíl spadající pod TJ Baník Karviná byl
založen v šedesátých letech. Od samého začátku byl
zaměřen na speciální výcvik a teoretickou přípravu,
které se postupem času přesunuly z hor a skal i na
umělou stěnu. V současné chvíli patří někteří jeho
členové nejen do české reprezentace, ale také do
systému péče o talentovanou mládež, jehož je
TJ Baník Karviná aktivní součástí. Důvod zapojení
vysvětluje trenérka Martina Janošová „Práci s dětmi
amládeží se věnujeme už dlouho. Vždy jsme se snažili
být v kontaktu s podobně zaměřenými oddíly nejen
v ČR, ale také v zahraničí, navzájem si předávat
zkušenosti a pomáhat. Navíc jsme v oddíle měli
šikovné lezce. Pravdou je, že donedávna se pro děti,
kromě závodů, nic podobného nedělalo. Nyní i díky
propagaci a zařazení sportu na olympiádu začal být
větší zájem i ze strany veřejnosti.“

Síť SpS je založena nejen na jednotlivých střediscích,
ale především na spolupráci mezi nimi. Společné
tréninky přinášejí mladým lezcům možnost poznávat
různorodé lezecké podmínky, prostory i tréninkové
přístupy, které rozšiřují jejich lezecký obzor. Zároveň
mají možnost porovnat své fyzické i psychické schop-
nosti s ostatními a potrénovat tak odolnost před
účastí na samotných závodech. Nejužší spolupráce
přirozeně probíhá mezi SpS, která k sobě mají
geograficky nejblíž, v případě Blok Centra je to právě
TJ Baník Karviná a dále HOROLEZCI Jeseník, Lezecký
klub Vertikon Zlín a brněnské lezecké oddíly.
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Co přináší a obnáší status SpS?
Blok Centrum: Každý oddíl by měl během roku
uspořádat tři tréninky složené ze svých dětí, plus se na
trénink mohou přihlásit děti z jiných SpS oddílů.
Trenéři mají možnost nahlížet do společného kalen-
dáře, kde vidí všechny ostatní oddíly zařazené do SpS
a jejich vypsané otevřené tréninky, které pak svým
členům doporučují absolvovat v závislosti na jejich
tréninkovém plánu.

V našem případě probíhají tréninky především na
domovské boulderovce TendonBlok. Samozřejmě
záleží na tom, kdy trénink pořádáme, jestli se blíží
závody na obtížnost nebo v boulderu. Cesty a bouldry
nám na tyto akce staví především místní stavěč
a trenér Pepe Piechowicz.

ČHS pořádá jednou za rok také dvě velká soustředění
zaměřená na jednotlivé disciplíny, která jsou určena
pro všechny děti SpS. Tato soustředění většinou
probíhají formou simulovaného závodu na nových
bouldrech a cestách odpovídajících kvalitou i obtíž-
ností těm, se kterými se setkávají na prvo-ligových
závodech. Součástí jsou také přednášky a cvičení od
fyzioterapeutů či jiných odborníků, jejichž přínos je
pro trénink sportovního lezce zásadní. Obecně mají
děti tato soustředění rády, jedinou nevýhodou je, že to
bývá masovější akce.

TJ Baník Karviná: Oddíly, které získaly status SpS jsou
rozprostřeny po celé republice. Talentované děti
a jejich trenéři tak nemusí dojíždět velkou vzdálenost
a mohou se častěji potkávat a předávat si navzájem
zkušenosti. Zájemci díky tomu vidí a sbírají správné
návyky tréninku.

Vnímáte přínos, který to dětem dává? Vidíte jejich
posun?
Blok Centrum: Tréninky jsou hlavně o motivaci dětí
k tréninku a jejich porovnání se s ostatními v mimozá-
vodní přátelské atmosféře. Nejde nutně jen o tréninky
v hale, ale také na hřišti, v tělocvičně nebo na skalách.
To považuji za velký bonus zejména pro děti, které
nejsou z lezecké rodiny, a nemají tak možnost poznat
krásu tohoto sportu v přírodě.

Posun u dětí v SpS je viditelný. Nejvíce to ovlivňuje
právě to, že mají možnost trénovat na různých stě-
nách a boulderovkách, s různými chyty a profily, na
cestách od různých stavěčů. Díky tomu jsou mnohem
vylezenější, mají lepší techniku a více zkušeností.

TJ Baník Karviná: Stále jsme na začátku a věřím, že se
všichni učíme. Nejdůležitější je předávat si informace,
zkušenosti, a od toho jsou společné tréninky, kde se
potkávají děti i trenéři. Cílem je ukázat správný směr
nejen dětem, pro které to děláme, ale i ostatním
trenérům, pro které se jedná o velký zdroj informací,
inspirace a motivace. V současné době již nestačí mít
talent a lézt. Je potřeba komplexní rozvoj pohybových
aktivit, prvky gymnastiky, atletiky, kompenzační cviky,
fyzioterapie, a tak dále. Obnáší to mnoho úsilí a času,
ale věřím, že za poctivou prací se zrodí skvělý výsledek.

Právě díky SpS získávají i trenéři více zkušeností,
pozitivních i negativních. Zkracuje se cesta poznání
a aplikace získaných zkušeností do sportovní přípravy
dětí. Věřím, že si děti a rodiče uvědomí, kolik času
a úsilí vše stojí, a budou vyhledávat tato SpS se
sportovním zaměřením víc. Pro nás trenéry je samo-
zřejmě nádherný pocit sledovat u dětí progres, ke
kterému bezesporu dochází.

V čem vidíte největší mezery koncepce SpS?
Blok Centrum:Mezery moc nevidíme, každým rokem
se ale snažíme poučit z předchozích zkušeností
a podle toho koncepci SpS vylepšovat. Spolu s ostat-
ními trenéry míváme pravidelné schůzky, kde nás
koordinátorka SpS Jana Cinková o všem informuje,
a my můžeme dávat podněty ke zlepšení.

TJ Baník Karviná: Myslím, že většina veřejnosti stále
vůbec netuší, že něco takového existuje. Práce SpS je
málo vidět. Malá informovanost je zapříčiněna také
zaneprázdněním trenérů zapojených v systému, a to
je velká škoda. Města a kraje by měly vědět, že mají ve
svém regionu šikovné lidi, kteří se o děti starají. Možný
přesah do okolních regionů už ani není třeba zdů-
razňovat. Samozřejmě s tím souvisí také financování.

HODNOCENÍ ČLENA SPS
Jedním z členů SpS byl do loňského roku také Jindra
Herman, který již přesáhl věkovou hranici 15 let. Jindra
sice nemá ambice stát se vrcholovým lezcem a dělá
tento sport především pro zábavu, ale přesto se i na-
dále věnuje systematickému tréninku.

Co ti zapojení do SpS přineslo oproti běžnému tré-
ninku?
Přineslo mi to více individuální přístup, několik dalších
tréninků navíc i různá intenzivní soustředění. Používali

jsme také aplikaci „Yarmill“, který sloužil k zapisování
průběhu tréninků a pokroků.

Změnil se na základě toho, co ses naučil v SpS,
nějak tvůj celkový přístup k tréninku?
Řekl bych, že ano. Soustředili jsme se hodně na různé
protahovací cviky a techniky lezení. I teď se díky tomu
mnohem více rozcvičuji a také to lezení beru trochu
víc vážně než předtím.

JAK ZAPOJIT ODDÍL DO SYSTÉMU SPS?
Systém Sportovních středisek mládeže je otevřen
všem sportovním lezeckým oddílům, které syste-
maticky a dlouhodobě pracují s mládeží. Důležitou
podmínkou je nejen členství oddílu v ČHS, ale také
kvalitní trenérské zázemí. Vedoucím trenérem SpS se
může stát licencovaný trenér ČHS s licencí minimálně
kategorie B. Dalším předpokladem je otevřenost
oddílu ke vzájemné spolupráci s dalšími SpS a po-
skytování zázemí nejen pro své oddílové svěřence, ale
také pro další mladé sportovce z okolních oddílů, kteří
mají potenciál pro zařazení do systému péče o talen-
tovanou mládež. Oddíly SpS mají v ČHS svého
koordinátora, na kterého se mohou potenciální
zájemci nebo kdokoliv další obrátit s dotazy nebo
podněty.

ODDÍLY SPS 2022

BLOK CENTRUM, z.s. - Ostrava Vítkovice

TJ Baník Karviná, z.s. – Karviná

HO Lokomotiva Brno, z.s. – Brno

HOROLEZCI Jeseník, z.s. – Jeseník

Lezecký klub Vertikon Zlín z.s. - Zlín

LK Boulder z.s. - Liberec

Lezecký Tým z.s. – Pardubice

HO Pohodička Slaný, z.s. – Slaný

Na-horu z.s. - Brno

Green trees monkeys, z.s. - Praha

Tělocvičná jednota Sokol Brno I - Brno

Více info zde:

Vyrábíme produkty 
pro tvůj vertikální 
svět.
Jsme lezci, kteří
pracují pro lezce.

www.singingrock.cz
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Rok v ČHS
Po dvou „covidových“ letech jsme se konečně těšili na
normální rok, ale jen do 24. února, kdy Rusko zaútočilo
na Ukrajinu. Válka se promítla i do oblasti sportu:
Sankce omezující účast reprezentantů Ruska namezi-
národních soutěžích a rušení sportovních akcí jím
pořádaných a obrovská solidarita s Ukrajinou a pomoc
ukrajinským sportovcům. Děkujeme všem, kdo
pomohli.

Možnost sportovat, věnovat se spolkové činnosti
a cestovat (nejen mezi okresy) za lezením, do hor, do
skal i jen tak, se pozitivně promítla do zájmu o členství
v ČHS. Členský průkaz si koupilo více než 18 tisíc členů.
Celkově bylo v ČHS registrováno přibližně 30 tisíc osob
a 361 oddílů. Ukončení „covidových“ omezení přineslo
i zvýšený zájem o cestovní pojištění, které si koupilo
přes 5 tisíc členů.

Výkonný výbor vstoupil do roku 2022 početně oslaben,
neboť na konci roku 2021 odstoupil z funkce člen
výboru Pavel Blažek. Na základě doplňující volby
konané na Valné hromadě ČHS jej nahradil Marcel
Janoš. Výkonný výbor zasedal v průběhu roku
jedenáctkrát; kromě toho se jeho členové scházeli na
neformálních jednáních věnovaných hlavně kon-
cepčním otázkám rozvoje ČHS – podpoře talentované
mládeže, rozvoji tuzemských závodů ve sportovním
lezení, posílení postavení oddílů apod.

Valná hromada se po dvou turbulentních letech
konala v obvyklém termínu, 27. března, v Praze na
Strahově. Delegáti zvolili již zmíněného nového člena
Výkonného výboru, schválili aktualizovanou verzi
„poslání a vizí ČHS“, v nichž je více akcentována
podpora sportu na všech výkonnostních úrovních a ve
všech horolezeckých a lezeckých disciplínách, a další
„povinné“ body, hlavně rozpočet.

ČHS měl v roce 2022 rozpočet ve výši 20,4 mil. Kč,
jehož příjmovou stránku se díky vyšší dotaci od
Národní sportovní agentury podařilo zvednout na

cca 22,4 mil. Kč. Dotace ve výši necelých 15,5 mil. Kč
tvořily jako obvykle hlavní zdroj příjmů; na druhém
místě byly příjmy z členských příspěvků ve výši
5,8 mil. Kč a dále peníze od partnerů, kteří podpořili
ČHS částkou zhruba 1,9 mil. Kč. Realita je však taková,
že tyto příjmy na financování podpory a rozvoje našich
sportů, z nichž dva (sportovní lezení a skialpinismus)
jsou již olympijské, nestačí. Situaci zhoršuje inflace,
která dopadá na všechny sportovní organizace.

ČHS byl hodně aktivní v mezinárodní oblasti.
Předseda Jan Bloudek se zúčastnil důležitých jednání
všech mezinárodních sportovních federací, jichž je
ČHS členem, a to plenárního zasedání Mezinárodní
federace alpinismu UIAA, Mezinárodní federace
sportovního lezení IFSC i její evropské složky IFSC
Europe, Mezinárodní federace skialpinismu ISMF
i Evropské unie horolezeckých asociací EUMA. Mezi-
národní spolupráce se rozvíjela i díky mezinárodním
projektům Erasmus+. Tříletý projekt Good Gover-
nance Climbing and Mountaineering in Europe
zaměřený na horolezeckou infrastrukturu v EU (chaty,
skalní oblasti, přístupové cesty) byl v roce 2022
úspěšně ukončen. Dvouletý projekt Couches and
Route Setters Tranining, jehož cílem je vytvořit
evropský systém přípravy trenérů sportovního lezení
a stavěčů, bude pokračovat v roce 2023.

Činnost ČHS zajišťovalo kromě sekretariátu sedm
odborných komisí zaměřených na sportovní lezení,
závodní skialpinismus, ledolezení, alpinismus,
metodiku a vzdělávání, mládež a skalní oblasti včetně
ochrany přírody. Ke změně došlo na konci roku, kdy
bylo rozhodnuto o přesunu agendy „outdoorové“
mládeže do Komise alpinismu a samostatná Komise
mládeže byla zrušena. Mimo komise se rozeběhl
projekt zaměřený na zlepšení spolupráce s oddíly
a jejich větší zapojení do činnosti ČHS.

Závodní sezona sportovního lezení běžela v roce 2022
naplno a byla úspěšná. Naši reprezentanti se zúčastnili

25 mezinárodních závodů IFSC a přivezli 24 medailí,
z toho 7 zlatých. ČHS se představil také jako pořadatel
Evropského poháru v boulderu, který se konal na
začátku května v Praze. O tom, že se závod podařil,
svědčí ocenění, které námudělila IFSC. V roce 2022 byl
dále rozvíjen třístupňový systém péče o talenty, spo-
lupráce se sportovními centry Victoria a Olymp i cel-
kový servis poskytovaný reprezentantům i mladým
talentům (společné tréninky a soustředění, fyzio-
terapeutická péče, testování atd.). Závodníci všech
věkových kategorií mohli měřit své síly ve třech
úrovních soutěží – v 1., 2. a 3. lize.

Slavnostní vyhlášení výsledků soutěže Výstupy roku za
rok 2021 se vrátilo do programu Mezinárodního
horolezeckého filmového festivalu v Teplicích nad
Metují. Nejvyšší ocenění Výstup roku s hvězdičkou
získala nová cesta Nebeská past na vrchol Baruntse
v Nepálu, kterou vytvořili Marek Holeček a Radoslav
Groh. Ocenění Výstup roku si odnesli Adam Ondra,
Eliška Adamovská a Martin Stráník.

Metodická komise zrealizovala téměř všechny pláno-
vané vzdělávací akce. Naplno se rozběhly kurzy
umožňující získat kvalifikaci instruktor lezení na
umělé stěně, na skalách a v horách, i doškolení pro
stávající instruktory. Nová instruktorská osvědčení
získalo téměř 90 členů. Členům ČHS byly určeny akce
zaměřené na skialpinismus, ledolezení i oblíbené více-
délkové lezení. Na Vysočině se konal další ročník

Pelikánova semináře zaměřeného na horskou medi-
cínu. Velký posun se podařil v oblasti trenérského
vzdělání: Po dvou letech práce byl schválen nový
systém vzdělávání a udělování trenérských licencí ve
sportovním lezení a Trenérský řád. ČHS získal akre-
ditaci MŠMT pro kurz trenér sportovního lezení. První
kurz úrovně C1 absolvovalo úspěšně 12 členů ČHS.

Na jaře se rozběhl nový projekt ČHS zaměřený na
podporu činnosti oddílů a komunikaci s nimi. Potřeby
oddílů byly zjišťovány prostřednictvím ankety, do
které se zapojila téměř stovka oddílů. Práce s mládeží
byla podpořena granty v celkové hodnotě 85 tis. Kč
a na tradiční akce bylo vyplaceno 68 tis. Kč. V září
uspořádala komise mládeže na Kokořínsku další
úspěšné finálové kolo soutěže Mladí horalové, kde
zvítězily týmy oddílů Lanškroun a Babí lom Kuřim.

Centrální vrcholová komise uspořádala dva semináře
věnované technologii osazování fixního jištění. Dalších
vylepšení se dočkala databáze Skály ČR, kde je již
evidováno zhruba 102 tis. cest ve více než tisícovce
sektorů. Správu skal zajišťovalo 18 oblastních vrcho-
lových komisí a několik desítek správců skal. Při
údržbě bylo osazeno několik stovek jisticích prvků,
práce byla podpořena granty ve výši 30 tis. Kč. Díky
vyjednávání ČHS bylo vydáno nové povolení lezení pro
oblasti Českého ráje, pro Pět kostelů v Beskydech
a pro Tiské stěny.

Božena Valentová

lepší život společně

uniqa.cz

Čím volnější,
tím lepší.
S cestovním pojištěnímUNIQA.



VÝSTUPY ROKU 2021

Slavnostní vyhlášení výsledků soutěže Výstupy roku za rok 2021 se vrátilo do programu
Mezinárodního horolezeckého filmového festivalu v Teplicích nad Metují, který se konal 25.–28. 8. 2022.

Velehory nad 6 000 m n.m.
VÝSTUP ROKU*

prvovýstup Nebeská past (ABO) na horu Baruntse - Marek Holeček, Radek Groh

ČESTNÉ UZNÁNÍ
prvovýstup Ádův nebeský Traverz (TD+) na horu Kangchung Shar - Zdeněk Hák, Jaroslav Bánský

prvovýstup Lančmít direkt (TD+/ED-) na horu Ama Dablam - Zdeněk Hák, Jakub Kácha

Hory pod 6000 m n.m., skalní charakter
ČESTNÉ UZNÁNÍ

prvopřelez cesty Dionýsos (7b+ / 750m, stylem RP) - Ondřej Mrklovský, Anna Šebestíková
první český RP přelez cesty Ave Caesar (7c / 150m) - František Bulička

prvovýstup cesty Oat Flake Madness (9+ AF/FA) - Matěj Svojtka, Ondřej Tůma, Jáchym Srb

Tradiční lezení
ČESTNÉ UZNÁNÍ

první ženský přelez cesty Rajská spára (Xa) - Anna Šebestíková
rope solo přelez cesty Zvon (9+/10-) - Lumír Fajkoš

Sportovní lezení
VÝSTUP ROKU

Taurus 9b - Adam Ondra
první český ženský on sight obtížnosti 8b, Bitka se Stalaktiti (8b OS) - Eliška Adamovská

ČESTNÉ UZNÁNÍ
The Lonely Mountain 9b - Adam Ondra
Pornographie 9a - Vojtěch Trojan

Estado Critico 9a - Štěpán Volf

Čertík z krabičky 9a - Petr Resch

Bouldering
VÝSTUP ROKU

prvovýstup Black Panther 8C - Martin Stráník
Double Backflip 8C/C+ - Martin Stráník

ČESTNÉ UZNÁNÍ
první český ženský flash přelez boulderu 8A Red Hot Tortilas 8A F - Lucie Hrozová

Talent roku
Lukáš Mokroluský za přelez cesty Odd Fellows 8c (věk 14 let)

Josef Šindel za čtyři přelezy 8C, a to Talk is Cheap, Insomnia , Raubritter a Gezzuren Erresuma (věk 14 let)
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VYBAVTE SE NA SKÁLY I STĚNU 
U OUTDOOR EXPERTA

Partner lezecké reprezentace ČR

www.rockpoint.cz

Vojta Trojan Rafi ki tým
Le Cadre Nouvelle Version 9a
Foto: Vojta Růta


